
Vážení čtenáři, 
nejdříve bych se Vám chtěla omluvit za 
špatnou kvalitu tisku minulého čísla. Naštěstí 
v letošním květnovém čísle je vše napraveno a 
můžete prolistovat 12 stran Vítonického 
zpravodaje. Dozvíte se aktuální informace 
z jednání zastupitelstva, odtajníme úspěchy 
místních vinařů, hasičů a školní mládeže. 
Připravili jsme pro Vás i tři nové rubriky  - 
„Život ve farnosti“, „Ze slohových sešitů“ a „Z 
Vítonického okolí“.   

Vzhledem k tomu, že jsou před námi 
významné kulturní a společenské akce, 
vytvořili jsme pro Vás seznam všech akcí pro 
rok 2011, které jsou pořádány v naší obci. 
Všechny termíny si zaznamenejte do svých 
kalendářů a při nějaké z nich se na Vás těšíme.  
 

Příjemné čtení přeje 
 

- Jana Bartelová - 

 

44..  66..  22001111  DDĚĚTTSSKKÝÝ  DDEENN::    
ZZoooollooggiicckkáá  zzaahhrraaddaa  OOlloommoouucc  --  SSvvaattýý  KKooppeeččeekk  

V rámci dětského dne mají rodiče s dětmi možnost vydat se 
za přispění Obce Vítonice na jednodenní výlet do ZOO v 
Olomouci. Děti mají dopravu i vstup do ZOO zdarma a 
rodiče si hradí pouze vstup do ZOO (tj. 90 Kč). Vzhledem k 
tomu, že po několikaletém pořádání dětského dne na hřišti, 
kdy soutěže už nelákaly malé ani velké, rozhodly se ženy v 
naší obci k této změně. 
 
 

 
 
 
 
 
 Zoologická zahrada Olomouc chová v současné době více 
než 1600 kusů zvířat ve 401 druzích a nabízí 5 pavilonů, 
mnoho výběhů, expozic a okružní jízdu vláčkem nebo 32 m 
vysokou vyhlídkovou věž, kterou žádná jiná zoo nemá. Z 
věže je možno spatřit svatokopeckou baziliku, krajské 
město Olomouc a za dobrého počasí i nejvyšší horu 
Jeseníků - Praděd. ZOO je specializován především na žirafy, 
africké kopytníky, severskou faunu a mořská akvária, která 
lze vidět s korálovými útesy a mnoha druhy 
pestrobarevných ryb. V obrovské nádrži uvidí děti také dva 
druhy žraloků. Dalším programem bude zastávka v lanovém 
centru PROUD nebo koupání v Aquaparku v Olomouci. 
Vstupné do těchto dvou zařízení si už hradí všichni 
samostatně. Pokud se plánujete zúčastnit, neváhejte a 
kontaktujte starosty obce. 
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KULTURNÍ, SPORTOVNÍ A SPOLEČENSKÉ AKCE 
PRO ROK 2011: 

 

4. 6. 2011       Den dětí 

9. 7. 2011       Den otevřených sklepů 

5.8. - 7. 8. 2011    Tradiční pouť 

12. 8. 2011       Noční pohár MH 

12. 11. 2011       Setkání důchodců 

3. 12. 2011       Poslední leč 

10. 12. 2011       Vánoční besídka 

 

STAVÍME, RENOVUJEME, ZKRÁŠLUJEME  

 

 

 

 

 

 

Další dům v naší obci dostal nový barevný kabát.  
Na přelomu března a dubna tohoto roku došlo 
k renovaci fasády rodinného domu č. 49.  
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ZZ  JJEEDDNNÁÁNNÍÍ  OOBBEECCNNÍÍHHOO  ZZAASSTTUUPPIITTEELLSSTTVVAA  
 

Dne 28. prosince se konalo poslední zasedání obecního zastupitelstva v roce 2010. Byly zde schváleny 
investiční záměry do dalších let. Jedná se o opravu střechy kulturního domu, úpravu veřejného prostranství 
kolem zastávky včetně přechodu pro chodce a chodník s odpočívadlem kolem budoucí kapličky sv. Jana. Na 
tomto zasedání byl schválen finanční dar římskokatolické farnosti Prosiměřice ve výši 3.000,- Kč, která 
pořídila nové spínací hodiny na spouštění zvonů v naší kapli. 
 

Krádež dřeva v obecním lesíku. 

Na prvním zasedání v roce 2011 schválili zastupitelé vyrovnaný 
rozpočet obce na letošní rok ve výši 2.796.600,- Kč. Na tomto 
zasedání se hovořilo také o krádežích dřeva z obecního lesíka. Byla 
vyhlášena výzva, ve které obec oznámila zákaz kácení a odvoz dřeva 
z obecního lesa. Věřím, že to budou všichni respektovat. V opačném 
případě bude každý případ prošetřen a potrestán. 

 

Parkování aut u pneuservisu. 

V diskusi se již po několikáté probírala situace s parkováním vozidel okolo pneuservisu pana Komína. 
Zastupitelé se rozhodli situaci vyřešit na následujícím zasedání, kam byli pozváni manželé Komínovi. 
Zasedání se konalo 24. února 2011 a hned ve třetím bodě se dostalo na parkování. Diskuse byla dlouhá a 
složitá, ale příznivci jednotlivých variant řešení se snažili nezatahovat do jednání emoce, za což jim patří 
poděkování. Nakonec se dohodlo následující řešení situace - Auta parkující na straně silnice u obecní 
vývěsky budou odstraněna ihned a nebudou zde již parkována. Také bude požádáno o umístění dopravní 
značky zákaz zastavení v tomto směru. Za pomníkem 1. a 2. sv. války vznikne zpevněná oplocená plocha pro 
parkování vozidel. Pozemek vlastní Komínovi a vybudování a oplocení pozemku sami navrhli. Všechna auta 
kolem pneuservisu budou na tuto plochu přestěhována nejpozději do 30. června 2011. Z boku pneuservisu, 
směrem k hasičské zbrojnici, vznikne parkoviště pro pět vozidel. Pozemek k tomuto účelu potřebný prodá 
obec panu Komínovi. Obě strany udělaly kompromisy a věřím, že dohoda bude dlouhodobě fungovat. 
 

Oprava mostu a noví zaměstnanci obce.  

Na tomto druhém zasedání roku 2011 se zastupitelé dále zabývali výběrem dodavatele, který opraví 
zábradlí u mostu. Byla vybrána firma KOPIN pana Lehockého. Také se řešily veřejně prospěšné práce (VPP). 
VPP organizované úřadem práce prodělaly v letošním roce řadu změn. Snížil se příspěvek na zaměstnance a 
byla nastavena tvrdší pravidla pro přidělení pracovníků na obce. Zastupitelé naší obce se rozhodli požádat 
úřad práce o přidělení tří pracovníků také z důvodu snížení nezaměstnanosti v obci. Úřad práce nám poskytl 
dva pracovníky a to pouze do konce června 2011. Potom musíme situaci VPP řešit znovu. Na obecní úřad 
poslali pracovnice úřadu práce několik lidí, kteří měli přednostní právo na VPP. Bohužel žádný z uchazečů 
nakonec práci nepřijal. Proto jsem jednal s úřadem práce o výjimce při obsazení míst VPP. Šlo zejména o 
nařízení, že uchazeč, který pracoval na VPP v roce 2009 a 2010 nemohl být přijat do pracovního poměru. 
Měl jsem dva zájemce, kteří chtěli pracovat na VPP, ale nesplňovali podmínky. Vše dobře dopadlo a lidé, 
kteří chtěli pracovat, jsou už u obce zaměstnaní, bohužel jen do konce července 2011. Potom začne 
všechno vyřizování znovu. 
 

Nová obecní vyhláška o volném pohybu psů.  

Dne 19. dubna se konalo zatím poslední zasedání zastupitelstva obce. Byla 
schválena obecní vyhláška, kterou se stanovují pravidla pro pohyb psů na veřejném 
prostranství v obci a vymezují prostory pro volné pobíhání psů. Z této vyhlášky 
vyplývá zejména, že v zastavěném území (uvnitř) obce není možný volný pohyb 
psů, pes musí být vždy na vodítku. Prosím všechny občany o dodržování této 
vyhlášky.  

 

- JS – 
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ZZ  VVÍÍTTOONNIICCKKÉÉHHOO  PPRROOSSTTŘŘEEDDÍÍ  
  

JJAARROO  ––  „„  JJaarroo  lleennoocchhyy  nneecchhvváállíí,,  aallee  pprraaccoovviittéé  vveelleebbíí..  ““  
Slovy básníka - Jaro budiž pochváleno. Slunce nás zalévá svými teplými paprsky. Stromy kvetou a květiny 
září pestrou paletou barev. Nad koberci jasně zářících pampelišek se tyčí do běla obarvené koruny 
kvetoucích stromů. I čápi (po loňském úhynu jednoho dospělého) přiletěli v prvních dubnových dnech opět 
v páru a klapot jejich zobáků nám hlásí jejich přítomnost. V tomto nádherném „letním“ čase probíhaly i 
letošní Velikonoce. Po letech značně prořídlé pole chlapců s trakaři a hrkačkami (9 chlapců) svůj úkol, 
nahradit zvony, které tzv. „odletěly do Říma“ zvládlo se vší počestností. V pondělí Velikonoční po mši před 
kaplí všechny dívky i ženy stihla výplata od koledníků vedených panem farářem. Po celý den pak obec 
procházeli skupinky koledníků všech věkových skupin.  

K oblíbeným jarním činnostem našich předků, troufám si říct ještě našich otců, coby chlapců patřilo 
vyřezávání kapesním nožíkem. Nedávno se moji synové vrátili od dědy s předměty, které před lety 
naplňovaly mladým chlapcům volný čas. Honza hvízdal na vrbovou 
píšťalku. Ano. Je velice jednoduché za pár „šestáků“ plastovou 
píšťalku koupit ale vyrobit z dřívka tak, aby opravdu pískala, je daleko 
horší. Kuba se zas pokoušel odpálit tzv. blechy. Dřívka z větvičky na 
obou koncích ořezané do špičky úderem proutku na ořezanou hranu 
nadskočí jako blecha a ve vzduchu je musí odpálit. Zdánlivě 
jednoduchá hra založená na hbitosti a rychlosti. Hlouposti, řeknou si 
mnozí, ale já jsem tyto věci jako malý s mým otcem nikdy nedělal a 
nebýt jeho, asi by to moji synové se mnou ani nevyzkoušeli. Taktéž 
výroba luků s šípy byla záležitost dědy. Generační předávání vesměs 
kladných zkušených rad u nás funguje. V neposlední řadě pletení 
velikonočních pomlázek. Než se já, pln různých jiných pracovních 
povinností doberu ke shánění proutků, pomlázka upletená ze 
spolupráce děd versus vnuci leží na stole. Stejné zkušenosti jistě 
předávají i babičky na své vnučky. Proto dědové i babičky – děkujeme, 
že vás máme a že nám s výchovou našich ratolestí v dnešní uspěchané 
době tolik pomáháte.  
 

 
Foto č. 2 – Velikonoce 2011: Hrkající mládež 

 

K Velikonocům patří malovaná slepičí vajíčka. Na fotografii je běžné slepičí vajíčko s váhou 60g a maxivejce s 
126g taktéž slepičí. Slepici jej „vytrpěla“ před Velikonocemi u Smetáků z č. p 26.                 - MS - 

 

Foto č. 1 – Velikonoce 2011: Vyhrkávání 
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JJAARROO  ––  „„  JJaarroo  lleennoocchhyy  nneecchhvváállíí,,  aallee  pprraaccoovviittéé  vveelleebbíí..  ““  ((ppookkrraaččoovváánníí))  
  

    
            Foto č. 3 – Slepičí maxivejce (126 g)              Foto č. 4 – Velikonoční pomlázka ve Vítonicích 

 

VVIINNAAŘŘSSTTVVÍÍ    
V tento jarní čas se v našem kraji naplno rozjely výstavy a košty vín. 
Loňský rok poznamenaný zimními mrazy a chladným deštivým jarem 
přinesl o vinobraní rekordně vysoké nákupní ceny hroznů. Zkrátka 
komu se loni urodilo, nechal si řádně zaplatit. A to pocítili i místní 
vinaři závislí na nákupu. Někteří loni víno ani nevyráběli. Ovšem ti, 
kteří se i přes tak vysokou cenu rozhodli vína vyrobit, byli příjemně 
překvapeni. Vína ročníku 2010 jsou sice bez úpravy s vyšší kyselinkou 
zato však plná, příjemně aromatická a svěží. Skupina našich vinařů se s 

loňskými vzorky mimo jiné 
úspěšně prezentovala na 21. 
výstavě vín v Horních Dunajovicích 
a 17.výstavě vín vinařů z Práč v 
Prosiměřicích. V Dunajovicích 
zvítězil v odrůdě Tramín červený 
pan František Buřič v odrůdě 
Muller Thurgau pan Marek Hřib. V 
Prosiměřicích se do letošní galerie 
vítězů za nejlepší vína v odrůdě 
zařadili, za Veltlínské zelené pan Pavel Venhuda a za Rulandské bílé pan 
František Buřič.  

Mimo zmíněných vítězů jsme posbírali několik dalších pomyslných 
zlatých (velké víno) a stříbrných (dobré víno) medailí za senzorická 
hodnocení. Při obou výstavách jsme několikrát zmínili moudra našeho 
zemřelého spoluobčana, kamaráda a vinaře pana Hesiny, který s 
oblibou používal při podezřelém bodování vzorků větu „to je 

krasobruslení “- kdy se jméno a domovská obec zřejmě upřednostňuje před celkovou chutí a vzhledem vína. 
Vítonická vína jsou i tentokrát na velice dobré úrovni což můžete vyzkoušet návštěvou osobně v našich 
sklepech třeba při letošním 5. ročníku Dne otevřených sklepů 9. července.                 - MS - 

  

SSpprráávvaa  zzeelleenněě  aa  ččiissttoottaa  
Všichni, kteří alespoň trochu sledují ekonomickou situaci v naší zemi ví, že se stále snižují počty 
zaměstnanců, ale práce zůstává. Týká se to i v oblasti VPP v obcích. Tito lidé měli již dříve v sezóně práce 
nad hlavu a nyní v omezeném čase a počtu nemohou a není v jejich silách zvládnout nyní úpravu obce a 
jejího okolí. Proto věřím, že nenecháme svoji vesnici pustnout a budeme se podílet na úpravě alespoň před 

Foto č. 5 – pan Venhuda byl oceněn 
za Veltínské zelené 

Foto č. 6 – pan Buřič přebírá cenu  
za Rulandské bílé 
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svými domy i dále. Mnozí jsme zvyklí i na vysečení struh před domy či zelených ploch. Nebuďme líní a 
zajeďme sekačkami i do těchto míst. Není žádné tajemství, že dříve prostory před OÚ, zastávkou či 
pomníkem měly pod patronací ženy. Myslím si, že bychom mohli i tuto starou tradici obnovit a pár hodin 
v roce věnovat na údržbu. I tyto drobnosti pomohou VPP v jejich práci na jiných úkolech, které je třeba pro 
obec zvládnout.            - LB - 
  

  

ŽŽIIVVOOTT  VVEE  FFAARRNNOOSSTTII  
  

TTřřííkkrráálloovváá  ssbbíírrkkaa 

V naší obci proběhla tato charitativní sbírka dne 2. ledna. Do postav králů se tentokrát převlékla děvčata 
Ivona Sobotková, Šárka Dubová a Tereza Eliášová. Do pokladničky oblastní charity Znojmo vybrala v obci 
celkem 6501 korun. V naší farnosti bylo vybráno celkem 48 568 korun.  

Dne 8. ledna vypravil FATYM autobus na Tříkrálovou sbírku do Duchova v severních Čechách (adoptivní 
farnost Jeníkov). Mezi farníky – dobrovolníky na postavy Tří králů se zúčastnili i naši spoluobčané sourozenci 
Vránovi a pánové P. Venhuda, L. Jurkovič a M. Hřib.                    - MS - 

 
  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  
  

JJOOSSEEFF  VVRRÁÁNNAA  aa  jjeehhoo  kknněěžžsskkáá  ssttuuddiiaa  vv  PPoollsskkuu..    
V létě loňského roku odešel náš mladý spoluobčan Josef Vrána na nelehkou misi. Na kněžská studia do 
kláštera Františkánů ve městě Glogowka v Polsku. I když jsou studia nelehká, přejeme Josefovi, aby vytrval a 
stal se dobrým řeholním knězem. Při druhé Josefově návštěvě v obci po zahájení studia jsem se ho zeptal na 
několik otázek:  

Co ses rozhodl se 
svým životem 

udělat? 

Dát Bohu kladnou 
odpověď na Jeho 
plán se mnou tzn. 
vykonat co nejvíc 
dobra v službě 
lidem jako řeholní 
kněz.  

Ty jsi v klášteře? 

Ano, cítil jsem, že 
potřebuji oporu i 
ukazatel v 
každodenním formování svého charakteru. 
Někoho nebo něco co by mě drželo na správné a 

účinné cestě v 
službě lidem. Toto 

společenství 
řeholních bratří to 
dobře splňuje. 

Jak se ten řád 
jmenuje? 

Řád bratří 
Menších – 

Minorité. 
Zakladatel je sv. 
František z Assisi v 
r. 1209. 

 

 

Foto č. 7 – Vítoničtí Tři králové v Čechách Foto č. 8 – Tři králové ve Vítonicích 
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Jak vypadá formace? (postup ve studiu) 

Postulát -1 rok, pomáhá rozpoznat povolání, učí 
životu ve společenství, ulehčuje postupný 
přechod ze života světského do řeholního života. 
Noviciát- 1 rok, je zaměřen na modlitbu, k práci 
nad sebou samým, v celkovém odloučení od 
vnějšího světa. Seminář – 5 let, studium teologie. 

Proč tě poslali do Polska? 

Z rozhodnutí provinciála – představeného Řádu, 
pro malý počet uchazečů mě odeslal do polského 
postulátu.  

 

Řekni nám něco o klášteře a životě v něm. 

Budova pochází už z 13. století. Žiji zde s devíti 
bratry – 8 Poláků a 1 Slovák (věkové rozmezí 19-
26let). Bydlíme v pokojích po dvou, čtvrtletně se 
střídáme, abychom se více vzájemně poznali. 

Život v klášteře je podobný jak na vojně, učí mě 
plnit si odpovědně své povinnosti, poslušnosti 
vůči představeným i zachovávat denní režim. 

Jak ti jde polština? 

Stále se učím, i když je jazyk velmi podobný do 
češtiny. Vtipné jsou některé slova běžně Poláky 
užívané a u nás to jsou slengové výrazy. Např. 
„kolik to stojí – ile to koštuje“, „jdu do obchodu – 
ide do sklepa“, „Dva roky byl na západě - Dva lata 
byl na záchodě“, „duben – Kwiecien“. 

Jak se ti tam líbí, nelituješ svého rozhodnutí? 

Mám radost, že tam mohu být. Svého rozhodnutí 
nelituji, i když to někdy není lehké, vážím si 
podpory své rodiny, přátel i spoluobčanů.  

Co bys nám závěrem vzkázal? 

„Ať mám všechno nebo nic - hlavně že jsem z 
Vítonic“

 Děkuji za rozhovor. - MS - 

 
  

ŽŽIIVVOOTT  VV  OOBBCCII  
  

DDIIVVAADDEELLNNÍÍ  PPŘŘEEDDSSTTAAVVEENNÍÍ  
Opět po roce k nám dne 20. února zavítali ochotníci Křemílci z Brněnska. Přijeli již v dopoledních hodinách a 
zúčastnili se mše svaté v naší kapli, kterou podpořili nejen zpěvem ale i hudebním doprovodem. Jejich 
upravená pohádka Černobílé štěstí přivedla do hlediště kulturního domu velké množství malých i velkých 
diváků nejen z naší obce. Příběh o tom jak čert a lesní víla vyměnili svoji nesmrtelnost za lidský život a  

vzájemnou lásku byl přítomnými diváky hodnocen velmi kladně, za což se všem hercům dostalo ocenění v 
podobě velikého potlesku. Dobrovolné vstupné bylo použito na opravu kostela v Těšeticích. 

V posledních třech letech mohly díky spolupráci obce s farností resp. s divadelními ochotníky Křemílci z 
Bosonoh, z Národního divadla v Dobšicích i se školními malotřídkami ve Skalici a v Horních Dunajovicích naši 
spoluobčané shlédnout několik povedených představení. Ochotnické divadlo v obci, však bylo hráváno již 
mnohem dříve. Jednak díky divadelnímu spolku při osvětové besedě a jednak díky škole. Nedávno jsem 
narazil v pionýrském deníku z přelomu 50 a 60-tých let na fotografii Vítonických školáků – herců z 
představení díla Honza a čaroděj sehraného v červnu 1960. (tedy před 50-ti a 1 rokem) Babičky a dědečkové 
poznáváte se?                         - MS - 

   
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   Foto č. 9 – ochotníci Křemílci z Boskovic          Foto č. 10 – Divadelní představení Honza a čaroděj (1960) 

 Str. 6 



2266..  22..  22001111  VVII..  HHaassiiččsskkýý  pplleess  22001111  
Na sobotu 26. 2. 2011 jsme vyzdobili kulturní dům, abychom pošesté za sebou mohli přivítat hosty na plese 
našeho sboru. O jeho popularitě svědčí vzrůstající návštěvnost, neboť opět byl zcela zaplněn sál místního 
kulturního domu. Vstupenky v předprodeji mizely téměř před očima, a tak jsme se snažili, aby i ten letošní 
ročník byl nezapomenutelný pro každého návštěvníka. 
 

  
Foto č. 11 – Taneční vystoupení              Foto č. 12 – Prodej losů do tomboly 
 

Hasičský ples byl tradičně zahájen úvodním předtančením v rytmu disco tanců, které si letos připravily 
členky mladých hasičů. Choreografie i kostýmy byly zcela v jejich režii, a tak zasloužený potlesk byl pro 
mladé tanečnice odměněnou za jejich několikaměsíční nacvičování. Děkujeme holkám. Věrní návštěvníci si 
již na pozvánce mohli všimnout změny hudebního doprovodu, neboť VI. ročník roztančily tóny skupiny 
s názvem - Duo Band a Veronika. Právě Veronika Blahynková je členkou SDH a občankou naší obce. 
 

   
        Foto č. 13 – Veronika Blahynková              Foto č. 14 – Plesová zábava 
 

O organizaci celého plesu se staral zkušený tým závodnic ženského družstva a s obsluhou v hospodě 
pomáhal i Radek Pecháček s Ondrem Sloukem. Každá z holek už má tradiční role, některé se starají o 
tombolu, jiné o obsluhu v hospodě a další o předplesové velmi důležité maličkosti. Zábava panovala po celý 
večer až do ranních hodin. Skoro každý návštěvník neodcházel domů s prázdnou, ale přibyla mu do 
domácnosti ať už malá či větší výhra v bohaté tombole. A kdo letos nebyl, nemusí truchlit, protože VII. 
ročník hasičského plesu je již předběžně stanoven na 11. 2. 2012.                    - JB - 
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VVííttoonniicckkýý  mmaassooppuusstt  aa  dděěttsskkýý  kkaarrnneevvaall  
V sobotu 5. 3. 2011 vyrazil medvěd, kráva, vodník, čert, dýně, Křemílek a 
vysloužilý voják v doprovodu dvou nezbedných cigánek po vsi. Do kroku jim 
hrála harmonika a všichni vesele skotačili dům od domu.  

Právě v tento den totiž v obci panoval "Vítonický masopust"a rej masek 
navštěvoval obydlí, z nichž se linula vůně tradičních masopustních pochutin, 
jako jsou koblihy, uzeniny, špek nebo se rozlévala čirá tekutina na kuráž. 
Letošní masopust byl výjimečný především teplým a slunečním počasím. 
Žádné stopy po sněhu, i když byl v kalendáři teprve začátek března.  

Podle tradice by měl fašankový průvod masek končit masopustní zábavou, ale 
u nás byl masopust ukončen dětskou zábavou v podobě karnevalu. Od 16 
hodin se tak kulturní dům zaplnil převleky pohádkových postav či zvířat v 
podobě malých ratolestí.  

Celý karneval měl pod taktovkou Křemílek a Vochomurka, který vymýšlel 
dětem zábavu po celé čtyři hodiny. Téměř třicet děti si zatančilo a zasoutěžilo. Pro každého byla připravena 
sladká odměna. Návštěvníci karnevalu z řad dospělých si zase pochutnali na pochutinách, které přinesl 
masopustní rej masek ze své pouti obcí. Reprodukovanou hudbu zajistil místní Dj Roman. 
 

MMaassooppuusstt  vvee  ffoottooggrraaffiiíícchh  ((ffoottoo  čč..  1155  ––  1199))::  
  

  

                              
  

Všechny fotografie z kulturních akcí jsou k dispozici na webových stránkách obce –  www.vitonice.info  
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3300..  44..  22001111  PPáálleenníí  ččaarroodděějjnniicc  oožžiivveennéé  oo  llaammppiióónnoovvýý  pprrůůvvoodd    
V podvečer posledního dubnového dne uspořádal Sbor dobrovolných hasičů tradiční "Pálení čarodějnic". 
Abychom z naší obce vyhnali všechny zlé duchy a přivítali jaro, postavila se na místním hřišti vatra a ve 21 
hodin filipojakubské noci (tj. 30. 4.) byla symbolicky upálena podobizna čarodějnice. Každoroční událost se 
rozhodla ženská část vítonického zastupitelstva oživit po vzoru vedlejších obcí o lampionový průvod.  

S lampiónem chodili malé děti v naší obci ještě v období Československa v předvečer 9. května, avšak 
většina dnešní mládeže narozené po roce 1990 si svůj dětský lampión nemohou pamatovat, neboť v té 
době již tato socialistická tradice ve Vítonicích nebývala.  

V dnešní době je lampiónový průvod spojován právě s filipojakubskou nocí a v naší obci se putovalo od 
hasičské zbrojnice přes ves až k vatře na hřišti. Vpředu i vzadu celého průvodu se to hemžilo čarodějnicemi, 
které doprovázelo 15 děti při jejich první cestě se svým malým rozsvíceným lampionem. Zpočátku to 
vypadalo, že letošní „novinku“ při pálení čarodějnic překazí déšť, ale naštěstí se počasí částečně umoudřilo 
a vše se mohlo uskutečnit.                          –JB - 

    
        Foto č. 20 – Čarodějnice na vatře        Foto č. 21 – Účastníci lampiónového průvodu ve svém cíli 

 

22..  44..  22001111  --  BBrriiggááddaa  mmllaaddýýcchh  hhaassiiččůů  aa  ddoorroossttuu  
V sobotu 2. dubna se v dopoledních hodinách vydali mladí hasiči a dorost s hráběmi a kotouči na svoji první 
letošní brigádu. Nejdříve se děti společně s vedoucími pustili do hrabání suché trávy a nepořádku okolo 
hasičské zbrojnice, která je v současné době v rekonstrukci. Poté přešli k protékajícímu potoku, jehož název 
– Křepička ti nejmladší vůbec neznali a zde se také vrhli do hrabání suché trávy, sbírání kamenů a odpadků.  
 

       
 Foto č. 22 – 24 – Mladí hasiči a dorost při jarní brigádě v lesíku. 
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22..  44..  22001111  --  BBrriiggááddaa  mmllaaddýýcchh  hhaassiiččůů  aa  ddoorroossttuu  ((ppookkrraaččoovváánníí))  

Dalším úkolem, který musela mládež v rámci své brigádnické činnosti splnit, byl přesun do místního lesíka, 
kde před několika lety mladí hasiči společně s myslivci vysázeli malé stromečky v oblasti nad „Rasákem“. 
Tyto stromečky pěkně vyrostly, ale přes vysokou trávu nebyly z cesty téměř vidět. Ti starší nejdříve ořezali 
plastové láhve, které byly před lety umístěny na malé stromečky jako ochrana před zvěří a poté se všichni 
pustili znovu do vyhrabávání trávy a zastřihávaní stromků, aby jejich původní výsadba mohla růst dál.  

Na závěr půldenní pracovní činnosti dostali mladí hasiči zaslouženou odměnu v podobě upečeného 
jablečného štrúdlu a sladké odměny od svých vedoucích.  

- JB - 
 

OObbeeccnníí  lleessííkk  
Před několika desítkami let občané navštěvovali často místní lesík. Vyžínali trávu a 
kopřivy pro domácí zvířata, vázali spadlé větvičky do otýpek a les tak čistili. Děti ze vsi 
si v lese hrály od jara do podzimu a v zimě sáňkovaly na „Rasáku“. Bylo zde plno cest a 
cestiček, některé z nich již dnes neexistují.   

V současnosti jsou nejčastějšími návštěvníky vítoničtí myslivci, kteří v okolí bažantnice 
vysázeli smrčky. Dle svých sil vypomáhají při obnově lesíka i mladí hasiči. Letos na jaře 

odstranili z mladé výsadby lípy malolisté PET lahve a vytrhali suchou trávu. Spadlé a nakloněné stromy 
poslouží jako topivo do kulturního domu. Obecní lesík je majetkem obce. Dřevo z něho vytěžené lze proto 
používat pouze pro potřeby obce a nikoliv pro soukromé účely jedinců. 

- M. Dubová –  

AAuuttoobbuussoovváá  ččeekkáárrnnaa  ==  kkuuřřáákkůůvv  rráájj    
  

 

Vážení občané – kuřáci, 

Kteří čekáte na autobus v čekárně a zapálíte si svou cigaretu, tak nedopalky od cigaret 
odhazujte do postavené popelnice nebo do odpadkového koše. Tato povinnost je 
vymezena v rámci protikuřáckého zákona (Zákon č. 305/2009 Sb.), který říká, že 

pokud kuřák kdekoliv na veřejném prostranství odhodí nedopalek cigarety na zem, 
může dostat pokutu až 1000 Kč. 

Nejenom, že benevolentní odhazování cigaretových nedopalků je porušení zákona, 
ale také to znečišťuje vzhled obecního náměstí. 

Děkujeme za pochopení. 

 

MMÍÍSSTTNNÍÍ  AAKKČČNNÍÍ  SSKKUUPPIINNAA  ZZNNOOJJEEMMSSKKÉÉ  VVIINNAAŘŘSSTTVVÍÍ,,  oo..  ss..  
Vaše obec je členem tzv. MASky, přes kterou může jak obec, tak i podnikatelé sídlící na území obce žádat 
dotaci. Jedná se o dotace z Programu rozvoje venkova. Místní akční skupina (neboli MAS) Znojemské 
vinařství, o.s. je sdružení podnikatelů, zemědělců, vinařů, obcí a neziskových organizací, které pomáhá 
rozvoji regionu. V programovacím období 2007 – 2013 realizujeme strategický plán LEADER s názvem 
„Impulsy pro novou kvalitu života na venkově“ a podporujeme projekty na Znojemsku. Další plánovaná 
výzva a příjem projektů proběhne v měsících srpen/září 2011. Pokud máte dotazy, kontaktujte projektové 
manažerky MAS Znojemské vinařství, o. s. 

Ing. Lenka Mrázková, L.mrazkova@post.cz, tel. 774 150 004, Ing. Veronika Schvomová, 
Schvomova@seznam.cz, tel. 775 975 004. Více informací na www.znojemskevinarstvi.cz. 

                                                                                 

Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí 
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ZZEE  SSLLOOHHOOVVÝÝCCHH  SSEEŠŠIITTŮŮ  
  

  

  

IIvvoonnaa  SSoobboottkkoovváá::  ČČaarroovvnnéé  ssmmeettíí    

Zvláštní, čemu říkat „Čarovné smetí?“ Smetí je všude kolem nás plno. Když jdeme po ulici a foukne vítr, 
máme ho plné oči. Tohle asi napadne každého. Ale moje mamka, když přijde do mého pokoje a vždycky 
prohodí slovo „pokliď si tady trošičku.“ Hned se kolem sebe dívám, co tím asi myslela, protože mně se zdá, 
že žádný nepořádek nevidím. A když po chvíli tuto větu zopakuje, rozhlédnu se lépe a zjistím, že tím 
nepořádkem myslí mé malé poklady. 

To co já považuji pro mne za důležité, je pro mámu smetí. Mám schované různé drobnosti. Když se nad 
každým zamyslím, vždycky mi připomenou chvilku nebo člověka, kterého se to týká. Takové věci se přece 
nevyhazují. Jenomže mamce to prostě nevysvětlím. Takže jsem usoudila, že tohle moje „Čarovné smetí“ 
musím dobře skrýt, neboť maminka asi nikdy nepochopí, že to pro mě není nepořádek.  

(žákyně 7. třídy ZŠ Prosiměřice)  

MMaarriiee  LLaannggoovváá::  PPrrvvnníí  jjaarrnníí  pprroocchháázzkkaa  

Už před pár měsíci nám náhle vysvitlo slunce na oblohu a ta jasná záře, kterou máme tak rádi nás příjemně 
pohladila po tváři. Než jsme se nadáli, přišel první jarní den a s ním první jarní procházka rozkvetlou, 
voňavou přírodou.  Jakmile jsem otevřela dveře, ucítila jsem tu pohodovou a uvolněnou atmosféru jara. 
Náhle jsem se ocitla úplně někde jinde, po sněhu už nebyli ani památky a zelený trávník před domem byl 
celý rozkvetlý krásnými, sytě žlutými pampeliškami, na které neustále usedaly včelky.  

Vydala jsem se jen nedaleko za vesnici, kde příjemně svítilo sluníčko a já jsem se cítila jako princezna ve své 
zámecké zahradě. Slyšela jsem tlukot svého srdce, všude bylo tak obrovské ticho. Mohla jsem konečně 
přemýšlet o tom, co mě trápilo, bolelo, těšilo i bavilo. Konečně jsem byla sama sebou, na nic jsem si 
nemusela hrát, přetvařovat se ani nic předstírat. Byla jsem taková, jak už jsem přišla na svět s plusy i 
mínusy, taková jakou mě znají jen mí nejlepší přátelé.  

Vychutnávala jsem si tu voňavou, rozkvetlou krajinu, pozorovala každou jednotlivou květinu. Když jsem šla 
po cestě domů, bála jsem se šlápnout na zem, abychom náhodou nešlápla na kousek té krásy, příjemné 
vůně a pocitu bezpečí. Spousta lidí si neuvědomuje, že krajina je to nejkrásnější, co na světě máme, že je 
smyslem našeho života.  

Ten den byl jiný než všechny ostatní, tam někde uvnitř jsem našla sama sebe, svou touhu a lásku k životu.    
(žákyně 7. třídy ZŠ Prosiměřice)  

ÚÚSSPPĚĚCCHHYY  VVÍÍTTOONNIICCKKÉÉ  MMLLÁÁDDEEŽŽEE    
Vítonická mládež není úspěšná jenom v požárním sportu, ale také v rámci školní a mimoškolní činnosti. 

IIvvoonnaa  SSoobboottkkoovváá, žákyně 7. B se zúčastnila 
literární soutěže "Náš 
svět", kterou 
každoročně vyhlašuje 
DDM Šumná. 
Zpracovala slohovou 
práci a získala skvělé 
3. místo ve své 
kategorii 6. - 7. 
ročníků. Třetí místo v 
okresním kole 
zaručovalo postup i 
do národního kola.  

 

 

 

 

 

PPaavvllíínnaa  HHoorráákkoovváá,,  žákyně 9. třídy,, se zúčastnila 
mezinárodní soutěže "Životodárná voda", která 
byla vyhlášena v rámci Mezinárodního roku 
chemie 2011. Fotografie, kterou Pavlína pořídila, 
měla obrovský úspěch a probojovala se mezi 15 
vítězných prací. Její fotografie bude vystavena v 
několika zemích, oběhne celou Evropu i část Afriky 
a na podzim roku 2011 tato výstava zakotví i v 
České republice. "Dlouho jsem přemýšlela, co 
nafotím. Chtěla jsem, aby to bylo originální. Zvolila 

jsem si proto sprchu – chtěla 
jsem zachytit jednotlivé 
kapky a to se také povedlo." 
prozradila žákyně deváté 
třídy. Tento fotografický 
úspěch nebyl možná 
poslední, protože Pavlína se 

rozhodla v této oblasti pokračovat studiem na 
střední odborné škole v Brně. 
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SSDDHH  VVÍÍTTOONNIICCEE  
  

 

RReekkoonnssttrruukkccee  hhaassiiččsskkéé  zzbbrroojjnniiccee  aa  kklluubboovvnnyy  
Rekonstrukce začala v loňském roce díky získané dotaci z Jihomoravského kraje. Objekt hasičské zbrojnice byl 
z velké části podřezán diamantovým lanem a vložila se dodatečná hydroizolační folie. Byly osazeny nová okna a 
dveře. U oken došlo ke zmenšení rozměrů. 

V zadní části klubovny byla přizdívkou vyrovnána stěna. Ve skladu a v klubovně se odstranily staré omítky a 
nahodily nové. Musel být také renovován strop i s částí trámů ve velké klubovně. V letošním roce se začalo 
pokračovat již v měsíci únoru. Členové sboru - muži při své brigádní činnosti natáhli vnitřní jemné omítky v obou 
částech klubovny. Dále se zhotovily příčky v zadní místnosti a probouráním do garáže vzniklo místo na toalety a 
sprchu. Poté práce na chvíli ustály, protože se muselo počkat, jak dopadne žádost o dotace. Dotace byla 
schválena, a tak i v letošním roce obec obdrží dotaci z Jihomoravského kraje ve výši 200 000,- Kč a hasičská 
zbrojnice bude moci být dokončena.  
 

     
 Foto č. 25 - Nová okna na budově hasičské zbrojnice   Foto č. 26 - Pohled na zadní místnost klubovny s WC a sprchou 

Práce je ještě mnoho. Je třeba zhotovit izolační vanu a provést zabetonování podlah, což je v plánu zvládnout 
společně se členy SDH. Obložení sociálního zařízení svěříme odborné firmě a taktéž dodělání omítek ve skladu. 
Dále se musí zateplit stěna do garáže a zrenovovat elektroinstalace v části objektu. Bude také osazena jímka a 
zkompletovány záchody a sprcha. Nakonec je nutné udělat venkovní chodník a sjednotit barvu fasády. Jakým 
způsobem se rozhodne podle peněz a času. Snahou obce je co nejvíce prací si udělat sami nebo do oprav zapojit 
hasiče. Věřím, že společným úsilím se nám podaří renovaci hasičské zbrojnice do zimy dokončit, aby mohli hasiči 

klubovnu v zimě již využívat.                        - JS - 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Sbor dobrovolných hasičů Vítonice 

ve spolupráci s Obcí Vítonice 

Vás zve na 

 rocková taneční zábava 
 pouťová taneční zábava 
 zvaní místní mládeží po vsi 
 zavádění pod májou 
 dechová hudba 
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Foto č. 27 – Zlatem ověnčeni mladší a starší mladí hasiči na Okresním kole 2011 

Foto č. 28 - družstvo mužů a žen v okrskové soutěže 

1144..  55..  22001111  OOkkrreessnníí  kkoolloo  mmllaaddýýcchh  hhaassiiččůů    
14. května 2011 se družstvo starších a mladších mladých hasičů zúčastnilo jarní části celoroční činnost hry 
Plamen pod názvem Okresní kolo. Na Vítonické mladé hasiče čekaly 4 disciplíny (požární útok, štafeta 4x60 
m, štafeta CTIF, útok CTIF) v novém hasičském areálu v nedalekých Výrovicích. Družstvo starších se před 
odjezdem potýkalo s chybějícím důležitým devátým členem, neboť Simona Škrdlová byla zdravotně 
indisponována a náhradník nebyl. Už to vypadalo, že několika týdenní trénování bude pro osm dětských 
tváří zbytečné, ale naštěstí Tonda Vlček z SDH Výrovice doplnil chybějící post a byl výraznou posilou ke zlaté 
cestě. Nejdříve se začalo zdlouhavým nástupem, kdy byl oficiálně otevřen hasičský areál a poté se pouhých 
6 družstev mladších a 5 družstev starších pustilo do svých disciplín. Každoroční úbytek zúčastněných 
družstev byl v tomto ročníku razantní, téměř o třetinu méně než bylo v předcházejících letech. Počasí od 
rána panovalo příjemné, povrch byl ideální a znalost rozhodčích měla být po zimních zkouškách také na 
lepší "úrovni“. Vše tak proběhlo bez žádných protestů nebo hádek vedoucích.   

Naši mladší vstupovali do celodenního soutěžení jako neporazitelné družstvo od roku 2004 na Okresním 
kole a vedoucí Jarka Bartelová se velmi divila, že je nikdo neporazil ani letos. Hladký průběh všemi 
disciplínami okořenili vynikajícím požárním útokem s časem 16,89. Mladší závodníci byli také hnacím 
motorem pro jejich starší kolegy, neboť je vždy velmi hlasitě povzbuzovali. Chtěla bych tímto poděkovat 
mladým hasičům za výbornou reprezentaci a vzorné chování na okresním kole. 

Starší měli průběh o něco 
složitý, neboť na 
podzimním kole si připsali 
4. místo v braňáku a 2. 
místo ve štafetě dvojic, 
jejich pozice před jarním 
kolem nebyla ideální, ale i 
když jejich výsledky v 
jednotlivých disciplínách 
nebyli nijak oslnivé, stačilo 
to na celkové 1. místo. A 
po vzoru svých mladších 
kolegů se nenechali 
zahanbit a jejich 

královskou disciplínou byl 
požární útok v čase 15,48. 

Po roční pauze se tak družstvo starších vydá reprezentovat okres Znojmo 18. června na Krajské kolo hry Plamen 
do Slavkova u Brna. Mladé hasiče čeká v následujících měsících několik pohárových soutěží a krajské kolo.   
             – JB- 
 

2211..  55..  22001111  OOkkrrsskkoovváá  ssoouuttěěžž  

vv  BBaannttiiccíícchh  
Družstvo mužů a žen se vydalo 
předposlední květnovou sobotu na svoje 
první letošní závody v rámci Okrskové 
soutěže do Bantic. V rámci okrsku č. 18, 
do kterého spadá většina okolních obcí, se 
na hřiště do Bantic sjely pouze družstva 
SDH Vítonice a SDH Těšetice. Soutěž 
netrvala tak dlouho, každý tým odběhl 
dva své pokusy v požárním útoku. 
Družstvo mužů SDH Vítonice obsadilo 1. 
místo s časem xxx a 2. místo patřilo SDH 
Těšetice za PÚ s časem 21,81. Družstvo 
žen složené z 5 dorostenek předvedlo 
vynikající výsledek, když na „silné“ hadice holky zaběhly svůj požární útok v čase 19,87.    -JB –  
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60. let – 1951 

Marie Blahynková 
 

65. let – 1946 

Jan Sobotka 

Jaroslav Jurkovič 

Josef Paseka 

Jarmila Klementová 
 

70. let – 1941 

Jan Hřib 

 

71. let a více 

71 Josef Klement 

73 Josef Stratil 

73 Růžena Tesařová 

74 Zuzana Slivková  

74 Anděla Rádlová 

75 Vlasta Rolínková 

76 František Matula a Blažena Dufková 

78 Marie Ludvíková,  

Arnošta Šlapáková a Marie Horká 

91 Růžena Smetáková 

 

79 Marie Brzobohatá  

79 Jiřina Křivánková (č. p 101) 

82 Helena Kašparová 

87 Růžena Škárková 

88 Marie Šafratová 

90 Jan Šabata 

 

VVššeemm  oossllaavveennccůůmm  ppřřeejjeemmee  
mmnnoohhoo  ddaallššíícchh  ššťťaassttnnýýcchh  lleett  

pprroožžiittýýcchh  vvee  zzddrraavvíí  

--  rreeddaakkccee  --    

 

  

Aktuální informace o dění v obci přináší webové 
stránky Obce Vítonice, které naleznete na adrese: 

http://www.vitonice.info 
 

Jednotlivé články a výsledky ze soutěží SDH Vítonice 
jsou k dispozici na webových stránkách: 

http://hasicivitonice.wz.cz 

 

 


